

National-Grade Textbooks in the 10th Five-Year-Plan 普通高等教育"十五"国家级规划教材

History of Western Legal Thoughts

西方 法律思想史(第二版)

副主编 史彤彪 Deputy Editor Shi Tongbiao





National-Grade Textbooks in the 10th Five-Year-Plan 普通高等教育"十五"国家级规划教材

History of Western Legal Thoughts

西方 法律思想史(第二版) 元

主 编 谷春德 Chief Editor Gu Chunde

副主编 史彤彪 Deputy Editor Shi Tongbiao

撰稿人 (以姓氏笔画为序)

王振东 史彤彪 刘全德

谷春德 徐爱国 Gu Chunde Xu Aiguo





图书在版编目 (CIP) 数据

西方法律思想史/谷春德主编. 2 版. 北京:中国人民大学出版社,2007 普通高等教育"十五"国家级规划教材 ISBN 978-7-300-08520-3

- Ⅰ. 西…
- Ⅱ. 谷…
- Ⅲ. 法律-思想史-西方国家-高等学校-教材
- N. D909.5

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2007) 第 141935 号

普通高等教育"十五"国家级规划教材 西方法律思想史(第二版) 主编 谷春德

副主编 史彤彪

出版发行 中国人民大学出版社 邮政编码 100080 北京中关村大街 31号 社 址 010-62511398 (质管部) 电 010-62511242 (总编室) 010-82501766 (邮购部) 010-62514148 (门市部) 010-62515195 (发行公司) 010-62515275 (盗版举报) 网 址 http://www.crup.com.cn http://www.ttrnet.com(人大教研网) 新华书店 经 销 北京七色印务有限公司 次 2004年9月第1版 印 刷 版 规 170 mm×228 mm 16 开本 2007年9月第2版 印 次 2007年9月第1次印刷 印 38 插页 1 字 定 价 49.80元 696 000 数

版权所有 侵权必究

印装差错 负责调换

人民大学法学院教授)修订第1~8章; 对全德(中国或法大学教授)修订第9~ 16章 徐爱国(北京大学法学院教授、博士生导师)修订第18~20章、第24 成形态(中国人民大学法学院教授、博士生导师)修订第21~23章、专29 第3章:王振东(中国人民大学法学院教授、博士生导师)修订第25~28章。专24年谷香

诚欢迎广大读者对本教材不妥之处提出批评和建议!

建制以形成统修定稿。

谷春悠

2007年6月5日于蓝靛厂时雨园

第二版编写说明

参加这次教材修订的有: 谷春德 (中国

人民大学法学院教授)修订第1~8章;刘全德(中国政法大学教授)修订第9~17章;徐爱国(北京大学法学院教授、博士生导师)修订第18~20章、第24章;史彤彪(中国人民大学法学院教授、博士生导师)修订第21~23章、第29和30章;王振东(中国人民大学法学院副教授)修订第25~28章。全书由谷春德、史彤彪统修定稿。

竭诚欢迎广大读者对本教材不妥之处提出批评和建议!

谷春德 2007年6月5日于蓝靛厂时雨园

A CONTRACTOR OF THE STATE OF TH

我就要想法之意

a II

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

Preface of the **Second-Edition**

As one of "the tenth-five" textbooks planned by the Ministry of Education, this textbook gets very popular with many teachers and students in the country from its first publication in 2004, and according to the opinions of readers and requirement of the teaching practice, we did some necessary revisions of the contents of this books in early 2007. In this new edition, premised with the basic structure and contents of the first edition, we revised a lot concerning the emergence and development of western legal thoughts and set this part as the first chapter of the whole book. Besides of that, we added some new contents of the political and legal thoughts of Sophists, Epicurean School, Stoic School, Plato, Aristotle, Cicero, Rood, Calvin, Augustan, Aquinas, Marsillius, Machiavilli, and we also made some revisions of the legal thoughts of the neo-liberalism and corrected some unadvisable opinions and some erratum, and added more than 40 bibliographies.

The revising works are accomplished as follows (according to the sequences of the chapters):

Chapter 1 to chapter 8 are revised by Gu Chunde (Professor of Renmin University Law School); Chapter 9 to chapter 17 are revised by Liu Quande (Professor of China University of Politics science and law); Chapter 18 to chapter 20 and chapter 24 are revised by Xu Aiguo (Professor of Peking University Law School); Chapter 21 to chapter 23 and chapter 29 to chapter 30 are revised by Shi Tongbiao (Professor of Renmin University Law School); Chapter 25 to chapter 28 are revised by Wang Zhendong (Associate professor of Renmin University Law School), and the final texts of the whole book are determined by professor Gu Chunde and professor Shi Tongbiao.

We are sincerely hoping get criticisms and opinions from all readers of this book!

10 a d d

ALTONOOPER AND AND

Gu Chunde Written in Shiyuyuan on June 5th 2007

Broken Broke

Color of the second of the specifical

The terms of a little control of the



编写说明

呈现在读者面前的这部西方法律思想 史,是普通高等教育"十五"国家级规划教 材。这部教材是由长期从事西方法律思想史 教学与研究的五位老、中、青学者, 根据多 年积累的教学与研究经验,并吸收中外学者 的观点及资料的基础上,集体编写而成。这 部教材比 2000 年中国人民大学出版社出版 的《西方法律思想史》在结构体例上没有大 的变化,主要是在内容上有较多的增加,例 如增写了西方法律思想史学科的创建及发展、 波利比的法律思想、注释法学派和评论法学 派、马西利的法律思想、弥尔顿和哈林顿的 法律思想、布莱克斯通和柏克的法律思想、 法国百科全书派、摩莱里、马布利和罗伯斯 比尔的法律思想、费希特的法律思想、拉 德布鲁赫和柯勒的法律思想、拉兹、麦考密



克和魏因贝格尔的法律思想、马劳伊的法律思想、赫克、埃利希、韦伯和卢曼的法律思想、霍姆斯的法律思想、哈耶克的法律思想、种族批判法学和女权主义法学、行为主义法学、综合法学等,同时对原有代表人物的法律思想内容也作了较多的补充。这样,这部教材由原来的 23 章增加为 29 章,代表人物由原来的 45 人增加为 72 人,学派由原来的 14 个增加为 29 个,全书的体例更合理,内容更丰富,资料更翔实,形式更新颖,观点更全面,不仅可以供大学本科生使用,而且可以供研究生使用,还可以供西方法律思想史的研究者参考。

这部教材编写的分工如下(以编写章节先后为序):

第1~7章,由谷春德(中国人民大学法学院教授)编写;第8~16章由刘全德(中国政法大学教授)编写;第17~19章、第23章,由徐爱国(北京大学法学院副教授)编写;第20~22章、第28和29章,由史彤彪(中国人民大学法学院教授)编写;第24~27章,由王振东(中国人民大学法学院副教授)编写。全书由谷春德统编定稿。

我们深知西方法律思想史时间长、国家多、人物多、学派多、问题广、著作繁,加之我们的理论水平和占有资料有限,编写一部比较好的教材,实非易事。 书中不妥当或者不准确之处,竭诚欢迎读者批评指正,以便今后进一步修订和完善。

> 谷春德 2004年6月于中国人民大学静园

Preface

History Western Thoughts is one of "the tenth-five" textbooks planned by the Ministry of Education. And the textbook is compiled by five scholars in different ages basing on their years of experience accumulated in the teaching and researching work in the area of western legal thoughts and the ideas and material of both the Chinese and foreign scholars. Compared with the The History of Western Legal Thoughts published in 2000 by the Renmin University Press, there are not many differences in the structure, the biggest difference is that the contents of the new textbook have been enriched. For example, we added here the establishment and

inercit

development of the subject of the history of western legal thoughts in China; Polibio's legal thoughts; the school of glossators and the school of commentators; Marsillius' legal thoughts; Milton's legal thoughts and Harrington's legal thoughts; Blackstone's legal thoughts and Burker's legal thoughts; legal thoughts of encyclopedia school, Morelly, Mably and Robospierre; Fichte's legal thoughts; Radbruch's legal thoughts and Kohler's legal thoughts; Raz's, Mac-Cormick's and Weinberger's legal thoughts; Heck's, Ehrlich's, Weber's and Luhmann's legal thoughts; Holmes' legal thoughts; Hayek's legal thoughts; racial critical jurisprudence, feminist jurisprudence, behaviorlism jurisprudence and integrative jurisprudence. And meanwhile, we make a lot of complementarities to the legal thoughts of the representative figures. Therefore, the chapters of this textbook are extended to 29 from 23, the representative figures are extended from 45 to 72, the schools are extended from 14 to 29. And the structure of the whole book becomes more reasonable, the contents become richer, the material becomes more abundant, the form becomes more novel, the viewpoints become more comprehensive, and it can be used by both the Bachelor students and postgraduate students, and it can also be referred to by the researchers of the history of western legal thoughts.

This writing works is accomplished as follows (according to the sequence of chapters):

Chapter 1 to chapter 7 are written by Gu Chunde (professor of Renmin University Law School), chapter 8 to chapter 16 are written by Liu Quande (professor of China University of Political Science and Law), Chapter 17 to chapter 19 and chapter 23 are written by Xu Aiguo (associate professor of Peking University Law School), Chapter 20 to chapter 22, chapter 28 and chapter 29 are written by Shi Tongbiao (professor of Renmin University Law School), Chapter 24 to chapter 27 are written by Wang Zhendong (associate professor of Renmin University Law School). And the final texts of the whole book are determined by Gu Chunde.

We know with awareness that it is hard to compile a good textbook because the periods of the history of western legal thoughts are quite long, the countries are so many, the schools are so many, the problems are so comprehensive and the literatures are so much, and also because our theoretical level and the materi-



al owned by us are so limited. So if there are some improper or incorrect expression in the book, we do hope the readers tell us, and you can help us make further modification and make the book more complete.

GU CHUNDE

Written in Jingyuan in Renmin University in June, 2004.

目 录

≥ 绪 论 西方法津思想史概述

第1章 西方法律思想史学科的创建与 发展 / 3

第一节 西方法律思想史学科

创建与发展历程 / 4

第二节 西方法律思想史学科

建设取得的巨大

成就 / 7

第三节 21 世纪西方法律思想

史学科发展的前景与

改革 / 17

第2章 西方法律思想史概说 / 20

第一节 西方法律思想史的研究对象和范围 / 21

第二节 西方法律思想史与相关学科的关系 / 22 第三节 研究西方法律思想史的意义及方法 / 24

第一编 古希腊罗马的法津思想

第3章 古希腊罗马的法律思想概述 / 29

第一节 古希腊罗马国家的产生和发展 / 31

第二节 古希腊罗马法律思想的主要特点 / 37

第三节 古希腊智者和苏格拉底的法律思想 / 39

第四节 伊壁鸠鲁学派和斯多葛派的法律思想 / 44

第4章 柏拉图和亚里士多德的法律思想 / 50

第一节 柏拉图 / 51

第二节 亚里士多德 / 63

≫ 第5章 波利比、西塞罗和罗马五大法学家的法律思想 / 78

第一节 波利比 / 79

第二节 西塞罗 / 82

第三节 古罗马五大法学家 / 92

第二编 中世纪西方法津思想

(d. 3)

☀ 第6章 中世纪西方法律思想概述 / 101

第一节 中世纪欧洲封建国家的产生和发展 / 102

第二节 基督教和《圣经》/105

第三节 注释法学派和评论法学派 / 108

第四节 宗教改革运动中的法律思想 / 111

業 第7章 奥古斯丁、阿奎那和马西利的法律思想 / 115

第一节 奥古斯丁 / 116



2

第二节 阿奎那 / 122 第三节 马西利 / 131

🕻 第8章 马基雅维里和布丹的法律思想 / 136

第一节 马基雅维里 / 137 第二节 布丹 / 144

第三编 17、18世纪西方法津思想

and the second of the second o

通应数据与数位的 沙田 高速电流

选出,以此一点的表演的。ppp 一致 4 第 2

第9章 17、18世纪西方法律思想概述 / 153

第一节 欧美资产阶级革命的产生和发展的概况 / 155 第二节 17、18 世纪西方法律思想的主要特征 / 158

☀ 第10章 格劳秀斯和斯宾诺莎的法律思想 / 162

第一节 格劳秀斯 / 163 第二节 斯宾诺莎 / 168

👺 第 11 章 霍布斯和洛克的法律思想 / 174

第一节 霍布斯 / 175 第二节 洛克 / 183

🥻 第 12 章 弥尔顿和哈林顿的法律思想 / 190

第一节 弥尔顿 / 191 第二节 哈林顿 / 194

灣 第 13 章 布莱克斯通和柏克的法律思想 / 199

第一节 布莱克斯通 / 200 第二节 柏克 / 207

≫ 第 14 章 杰弗逊、潘恩和汉密尔顿的法律思想 / 214

第一节 杰弗逊 / 215

第二节 潘恩 / 220

第三节 汉密尔顿 / 226

≱ 第 15 章 孟德斯鸠和卢梭的法律思想 / 233

第一节 孟德斯鸠 / 234

3 3 15.

第二节 卢梭 / 244

🙀 第 16 章 法国百科全书派、摩莱里、马布利和罗伯斯比尔的法律思想 / 252

1990年, 1914年(1915年)。 1916年(1916年)

第一节 法国百科全书派 / 253

第二节 摩莱里和马布利 / 258

第三节 罗伯斯比尔 / 262

第一节 康德 / 269

第二节 费希特 / 276

第三节 黑格尔 / 282

第四编 19世纪西方法津思想

第 18 章 19 世纪西方法律思想概述 / 291

第一节 英法工业革命及各国惠潮 74292年静脉设定定 机对 萘

第二节 主要法学思潮简介 / 294

幕 第 19 章 边沁、密尔和奥斯丁的法律思想 / 299

第二节 密尔 / 306

第三节 奥斯丁 / 313



第五编 20 世纪西方法津思想

第 21 章 20 世纪西方法律思想概述 / 347

第一节 当代资本主义发展的主要特点 / 348

第二节 主要法学思潮及其发展趋势 / 351

👺 第 22 章 施塔姆勒、拉德布鲁赫的新康德主义法学和柯勒的

新黑格尔主义法学 / 358

第一节 施塔姆勒 / 359

第二节 拉德布鲁赫 / 362

第三节 柯勒 / 365

第 第 23 章 新自然法学 / 368

第一节 马里旦 / 369

第二节 富勒 / 374

第三节 罗尔斯 / 378

第四节 徳沃金 / 383 タイカー・コール おぼみ スポース - 1 論一

第 9 24 章 新分析法学 / 389

第一节 凯尔森 / 390

第二节 哈特 / 402

第三节 拉兹 / 416

第四节 麦考密克和魏因贝格尔 / 425

gazar italiya 👣 🔥 🗚

114

第 25 章 社会法学 (上) / 439

第一节 社会法学概述 / 440

第二节 耶林的目的法学 / 442

第三节 赫克的利益法学 / 447